
وزیر نیرو وعده داد:

تامین آب شرب پایدار برای همه شهرها و 
روستاهای بی آب

گروه اقتصادی - وزیر نیرو با اشــاره به اولویت های وزارت نیرو در 
دولت ســیزدهم، گفت: موضوع تامین آب شرب پایدار برای همه شهرها 
و روســتاهای کشور که در تنش آبی به سر می برند، مهم ترین برنامه دولت 

است.
علی اکبر محرابیان پس از افتتاح طرح آبرســانی ســد طالقان به شهر 
آبیک با اشــاره به مشــخصات این طرح گفت: طول این طرح حدودا ۳۲۰ 
کیلومتر است که ۱۸۰ کیلومتر آن خط اصلی و باقی آن خطوط فرعی است. 
مرحله اول که آبرسانی به شهر آبیک بود با یک اقدام خیلی سریع و ضربتی 
از سال گذشته آغاز و طی چندماه گذشته با سرعت بسیار خوبی به مرحله 

بهره برداری رسید.
وی اضافه کرد: بخشــی از خط انتقال، آب کل اســتان قزوین را تامین 
می کند و بخش دیگر نیز مربوط به خط شــهر آبیک است. برای ادامه مسیر 
و اتصال به شهرهای قزوین و دیگر شهرها مناقصه در حال برگزاری است 
که ان شــاءالله با تعیین پیمانکار ادامه خط انتقال با همین سرعت در شهرها 

و روستاهای مسیر آغاز می شود.
وزیــر نیرو با تاکید بر پیگیری رفع مشــکلات اعتبــاری این پروژه، 
خاطرنشــان کرد: اعتبارات عنصر اصلی اجرای پروژه های کشور است که 

ان شاءالله با همت دولت و مجلس اعتبارات لازم را تامین می کنیم.
وی بــا بیان اینکه در ســال جاری حــدود ۵۶۰ پروژه حوزه آب اجرا 
شــده یا در حال اجرا اســت، گفت: در حال حاضر در اقصی نقاط کشــور 
پروژه هــای متعددی در زمینه آب داریم که برخی از آنها پروژه های موقت 
مانند احداث چاه، مخازن، تصفیه خانه ها و خطوط انتقال با سرعت خوبی در 
حال پیشرفت هستند و برخی از پروژه های کلان نیز مانند طرح آبرسانی به 
آبیک و قزوین، طرح غدیر و پروژه  آبرسانی به همدان در حال انجام است.
وزیر نیرو با اشــاره به طرح جهاد آبرسانی برای تامین آب روستاهای 
محروم به عنوان بزرگ   ترین طرح عملیاتی و عمرانی کشــور، تصریح کرد: 
در قالب این طرح جهادی که با حضور خیرین آبرســان، نهادهای انقلاب 
اسلامی، سپاه پاسداران و غیره با محوریت وزارت نیرو در حال اجراست، 
حدود ۱۰ هزار روســتا در اقصی نقاط کشــور در برنامه تامین آب شــرب 
قرار دارند. این پروژه در ۳۱ اســتان از ســرعت خوبی برخوردار بوده که با 

تخصیص اعتبارات سرعت آبرسانی بیش از پیش افزایش پیدا می کند.
وی خاطرنشان کرد: از ابتدای آغاز به کار دولت ۳۰۰ شهر دارای تنش 
داشتیم که با اقدامات و پروژه های متعدد اجرا شده، تعداد این شهرها کاهش 
پیدا کرده؛ البته موضوع تامین آب شرب و بهداشتی جزو اولویت های دولت 

و وزارت نیرو است.
محرابیان گفت: هموطنان از دولت تامین آب شــرب پایدار را مطالبه 
می کنند که کاملا انتظارات بحقی بوده و امیدواریم اقدامات لازم سریعا انجام 

شود تا بتوانیم خواسته های مردم را برآورده کنیم.

گروه اقتصادی - در نشســت 
مشــترک مدیرعامل آب و فاضلاب 
هرمزگان بــا رئیس مجمع نمایندگان 
اســتان در مجلس شــورای اسلامی، 
وضعیت پروژه های آبرسانی شهرستان 
های میناب، رودان، جاسک، سیریک و 

بشاگرد بررسی شد.
در این نشســت حسین رئیسی 
نماینده مردم شــرق هرمزگان و رئیس 
مجمع نمایندگان استان هرمزگان با بیان 
اینکه پروژه های آبرسانی باید به عنوان 
یک اولویت در دستور کار باشد، افزود: 
مــا به عنوان نماینده مردم وظیفه داریم 
این موضوع را پیگیری و روند اجرای 

آن را نیز دنبال کنیم.
وی بــا قدردانــی از تلاش های 
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضلاب 
هرمــزگان، برنامــه های آبفــا برای 
شهرستان های شرق هرمزگان را ستود 
و افزود: علیرغم کمبود منابع اعتباری، 

پیش بینی های خوبی برای شرق استان 
شــده که امیدواریم بــا تکمیل و بهره 
برداری از آن شاهد بهبود وضعیت آب 
شــرب شهرها و روستاهای این حوزه 
باشیم. در ادامه این نشست عبدالحمبد 
حمزه پور مدیرعامل شــرکت آب و 
فاضلاب هرمزگان با اشــاره به برنامه 
های آبفا و عملیاتی شــدن وعده های 
آن افزود: تعــدادی از این پروژه ها در 
هفته دولت و بخشی دیگر نیز در قالب 
برنامــه های کوتاه مدت، میان مدت و 
بلند مدت پیش بینی شــده اســت که 
باعث بهبود وضعیت آب مناطق شهری 
و روســتایی در شهرستان های میناب، 
رودان، جاســک، ســیریک و بشاگرد 
خواهد شــد. وی با بیان اینکه نیاز آب 
شهرها و روستاهای شرق هرمزگان دو 
هزار و ۱۵ لیتر بر ثانیه است، گفت: برای 
پایداری کامل آب شرق استان نیازمند 
تولید 4۲۱ لیتر آب بر ثانیه هستیم که با 

توجه به گسترش شهرها و روستاها این 
نیاز در سال های آتی نیز افزایش خواهد 
یافت. به گفته وی، شهرستان سیریک به 
عنوان یکی از مناطق دارای تنش که فاقد 
هر گونه منابع آبی پایدار برای شــرب 
اســت، در حال حاضر با اجرای طرح 
های توســعه ای در انتظار یک شرایط 
پایدار آبی است. مدیرعامل شرکت آب 
و فاضلاب هرمزگان افزود: تامین آب 
ســیریک از دشت تلنگ و اجرای خط 
انتقال به طــول ۲۵ کیلومتر با اعتباری 
بالغ بر ۸۱۰ میلیارد ریال اجرا شده است 
که بخشــی از نیاز آبی این شهرستان را 
پاسخ می دهد. حمزه پور تصریح کرد، 
با وارد مدار شــدن آب شــیرین کن 
زیارت در نیمه دوم سالجاری امیدوار 
با پایداری وضعیت آب این شهرستان 
هستیم تا ضمن تامین نیازهای آب مردم 
شاهد خدمات رسانی مطلوب به مردم 
سیریک باشیم. وی به تحقق وعده آب و 

فاضلاب هرمزگان در خصوص تامین 
آب میناب از تصفیه خانه ســد سرنی 
اشــاره کرد و گفت: سامانه تامین آب 
مبناب از ســد ســرنی با اجرای چهار 
کیلومتــر خط انتقــال و احداث یک 
بــاب مخزن ۱۰ هــزار متر مکعبی در 
آســتانه تابستان امسال به پایان رسید و 
آبفا به آنچه که مردم مطالبه می کردند، 
عمل کرد. مدیرعامل آبفا به تامین آب 
مجتمع های روســتایی غرب جاسک 
از ســد جگین و همچنین آبرسانی به 
روســتاهای بخش لیــردف و صدور 
مجوز آب شــیرین کن به این روستاها 
خبــر داد و افزود: این طرح ها به عنوان 
پروژه های مهم و اولویت دار در دستور 
کار اســت که اتمام آن سبب پایداری 
وضعیت آب روستاهای غرب جاسک 
از منابع آب سطحی و بخش لیردف از 

منابع شیرین سازی خواهد شد.
حمزه پور با اشــاره بــه اجرای 

دو طرح بزرگ آبرســانی به روستاها 
و شــهرهای بشــاگرد از سد جگین و 
ســهران خاطرنشــان کرد، روند بهره 
مندی روستاهای بشاگرد از این دو خط 
انتقال در حال انجام اســت که با تزریق 
اعتبار و بر اساس اولویت در دستور کار 
است میزان بهره مندی این مناطق از آب 

شرب پایدار را افزایش خواهد داد.
وی همچنیــن از اجــرای پروژه 
های آبرسانی به شهرستان رودان خبر 
داد و گفت: بر اساس اولویت طرح های 
توســعه در مناطق شهری و روستایی 

رودان در حال انجام اســت که بخشی 
از ایــن پروژه ها با مشــارکت قرارگاه 
امام حســن مجتبی)ع( و بخشی دیگر 
نیز توسط سایر پیمانکاران آبفا در حال 
احداث است که میزان برخورداری این 

شهرستان را افزایش خواهد داد.
مدیرعامل آبفا در ادامه از تکمیل 
آبرسانی به شــهر زیارتعلی خبر داد و 
گفت: برای بهره مندی مشترکین شهر 
زیارتعلی یک حلقه چاه، ۳.۵ کیلومتر 
خط انتقــال و یک باب مخزن احداث 

شده است.

گروه اقتصادی - ســفیر اسبق 
ایران در اردن گفت: توسعه میدان آرش 
تابع پارامترهای خاصی اســت و یکی 
از پارامترهای اساسی توافق سه جانبه 
اســت اما دو کشور کویت و عربستان 
اقدام به بهره برداری کردند و در آخرین 
اجلاس مشــترک که فروردین ۱4۰۱ 

برگذار شد ایران حضور نداشت
مجتبی فردوسی پور درباره امکان 
گســترش همکاری ایران با کویت در 
حوزه انرژی با توجه به نزدیک شــدن 
روابط سیاسی دو کشور اظهار داشت: 
اخیرا بعد از مدتی که ســطح مناسبات 
دو کشور کارداری بود؛ کویت به اعزام 
ســفیر به ایران اقدام کرده و سفیر این 
کشــور رونوشت اســتوارنامه خود 
را بــه وزیر امورخارجــه ایران تقدیم 

کــرده و این گام مثبتــی در کنار رفع 
ســوءتفاهمات موجود در مناسبات 
ایــران و کویت خواهــد بود. چنانچه 
به توافق خــوب مرضی الطرفین برای 
مناســبات با عربستان برسیم و بتوانیم 
مناســبات دو کشور را در سطح روابط 
دیپلماتیــک بازتعریف کنیــم زمینه 
دستیابی به یک توافق در حوزه فلات 
قــاره آرش هم می تواند یک خروجی 
برای بهبود روابط ایران با کشــورهای 

کویت و عربستان سعودی باشد.
وی بــا بیان اینکه حــوزه گازی 
آرش در سال ۱۳4۶ کشف شده و ایران 
بهره برداری از آن را از سال ۱۳9۱ آغاز 
کرده و دو کشــور کویت و عربستان از 
سال ۱۳۵۳ اقدام به بهره برداری را آغاز 
کرده اند، افزود: میــدان فلات قاره ای 

آرش؛ بیــن ایران، کویت و عربســتان 
مشــترک است، 4۰ درصد از این سهم 
در حــوزه جانمایی میدان گازی ایران 
قرار می گیرد و مابقی در منطقه بیطرف 
دو کشــور کویت و عربستان است و 
طبیعتا باید بر اســاس شرایط و قوانین 
فلات قاره و میادین مشترک لرزه نگاری 
و حفاری چاه ها صورت گرفته و سهم 

هر کشور تعیین تکلیف شود.
سفیر اسبق ایران در اردن تصریح 
کرد: طبیعتا از بدو انقلاب در شرایطی 
که مناسبات ایران با این دو کشور خوب 
و هموار بوده مذاکرات سه جانبه داشتیم 
اما تا به امروز  توافق مشترکی نائل نشده 
اســت، در هر حال توسعه میدان آرش 
تابع پارامترهای خاصی اســت و یکی 
از پارامترهای اساسی توافق سه جانبه 

اســت اما دو کشور کویت و عربستان 
اقدام به بهره برداری کردند و در آخرین 
اجلاس مشــترک  که فروردین ۱4۰۱ 
برگذار شــد ایران حضور نداشــت و 
دو کشــور توافق بهره برداری از حوزه 

مشترک را با طرف شل آغاز کردند. 
وی ادامه داد: طبیعی اســت یکی 
از موضوعات ایران برای بهره برداری 
از این حوزه ســرمایه گذاری خارجی 
است، البته ما توانمندی بهره برداری را 
داشته و داریم، در اوایل دهه 9۰ پروژه 
را کلید زدیم سکوهای حفاری میدان 
گازی آرش در دستور کار قرار گرفت، 
سکوها طراحی و آماده نصب بود اما با 
سفر امیر کویت به ایران در سال ۱۳9۳ 
فعالیت حفاری ایران متوقف شد و تغییر 
ســازه داده شد و در جای دیگری از آن 
بهره برداری شد، اکنون دوباره بنا بر این 
اســت که کار حفاری و بهره برداری را 
آغاز کنیم،  سخنگوی وزارت خارجه 

هــم در اعلام موضعــی در فروردین 
۱4۰۱ مشــارکت کویت و عربســتان 
بدون دعوت از ایران را محق نداستند و 
هرگونه فعالیت در این حوزه را منوط 
به دســتیابی به تفاهم ۳جانبه مشترک 
کردند، اکنون آنچه حائز اهمیت است 
اینکه باید با بهبود مناســبات و روابط 
زمینه بهره برداری کمیته ســه جانبه و 
حل اخلاف بین سه کشور به دستاورد 
مشــترکی برای حفاری و بهره برداری 

برسیم.
فردوسی پور تاکید کرد: هرگونه 
بهره برداری منوط به بهبود مناســبات 
سه کشور اســت و در گام دوم منوط 
بــه برگزاری کمیته فنی تحدید حدود 
فلات قــاره و اقــدام مشــترک برای 

بهره برداری از این حوزه خواهد بود. 
وی درباره امکان تامین نیاز گازی 
کویت از ســوی ایران گفت: در حال 
حاضــر برآورد نیاز کویــت بالغ بر ۶ 

میلیون متر مکعب گاز است که ۳ میلیون 
از قطر تامین و ۳ میلیون متر مکعب دیگر 
نیز برای تولید برق نیروگاهی نیاز دارد، 
طبیعتــا این ظرفیت وجود دارد که بین 
ایــران و کویت همکاری مشــترک 
انرژی صــورت بگیرد و کویت بتواند 
از ظرفیــت گازی ایران اســتفاده کند 
چراکه کویت درصد کمی از نیاز خود 
را از منابــع گازی و  نفتــی خود تامین 
می کنــد و بخش بزرگی از نیاز خود را 
وارد می کند، بنابراین ظرفیت همکاری 
بین دو کشــور وجود دارد، مشروط به 
اینکه کویت بتواند رویکرد مستقلی در 
حوزه مناسبات اقتصادی خود با ایران 
داشته باشد،سفیر اسبق ایران در کویت 
ابــراز امیدواری کرد که با بهبود روابط 
ایران و عربســتان مشکلات برطرف 
شــود و ایران و کویت بتوانند ســهم 
 قابل توجهی از مناسبات انرژی تنظیم 

کنند.

اقتصادی6

گروه اقتصادی - علی جدی در 
خصوص آخریــن وضعیت واردات 
خودرو، گفت: آیین نامه واردات خود 
قرار اســت در هیات دولت تصویب 
شــود. طبق ماده 4 طرح ســاماندهی 
خــودرو، آیین نامه واردات در هیات 
دولت تصویب شــود و اگر این آیین 
نامه تصویب شد، واردات خودرو نیز 
اجرا می شود. تعرفه های واردات هم 
مثل گذشته است و برای خودروهای 
زیر ۱۰ هزار دلار، تعرفه های گمرکی 
ورودی زیر ۲۰ درصد اســت که این 

موضــوع تسهیل بخشــی در زمینه 
واردات اســت چون بهای تمام شده 
محصول کمتر شــده و به نفع قشــر 

متوسط و پایین است.
 وی در خصوص عرضه خودرو 
در بــورس کالا گفــت: مــن از این 
موضوع مطلع نیستم و اعلام شده که 
زیرساخت ها فرام شده که این فراهم 
شدن زیرساخت ها و ایجاد شفافیت 
در مجموع خوب اســت و نظر ما در 
گذشــته نیز همین بود که بخشــی از 
خودروهــا در بورس عرضه شــود، 

منتهی در حــال حاضر چون عرضه 
و یــا همان تولید ما کمتــر از تقاضا 
اســت، عملا فلسفه بورس در آن جا 
اعمال نمی شود چون بورس برای این 
اســت که رقابتی در آن شکل بگیرد و 
قیمت هــا تعدیل پیدا کند اما چون به 
میزان مــورد نیاز عرضه نمی کنیم، به 
نفع عرضه کننده می شود، نه خریدار.

وی در خصــوص توان رقابت 
خودروهــای ایرانی بــا محصولات 
مشــابه خارجی، گفــت: بخاطر این 
که توان رقابت کالاهای ایرانی پایین 

نیاید و بتوانند رقابت کنند، معمولا با 
تعرفه واردات تنظیم گری از ســوی 
وزارت صمــت اعمــال می شــود. 
زمانــی که خــودرو وارد می شــود، 
مردم شــرایط آن ها را با هم مقایســه 
می کنند که محصــول داخلی بخرند 
یا انتخابشان خارجی می شود؛ با این 
حال خودروهای داخلی که ما داریم 
و عرضه می شود، قریب به اتفاق زیر 
۱۰ هزار دلار هستند که باید با کالاهای 

مشابه خارجی خود مقایسه شوند.
وی در خصوص میزان تقاضای 
افراد در خصوص خوردوهای ایرانی، 
گفت: مردم از ایــن وضعیت راضی 
نیســتند و آن هم به این دلیل اســت 
که خودروســازی تعداد معدودی را 
عرضه می  کنــد و باقی مردم با قیمت 
۵۰-۶۰ درصد بالاتر از خودروسازی، 
کالاها را تهیه می کنند و مردم قیمتی که 

در بازار است را می بینند. 
باعــث شــود  اگــر واردات 
قیمت های بازار مقداری بشــکند و 
حاشــیه قیمت ها حذف شــده و به 
قیمت اصلی خودروها نزدیک شود، 

کارخانه هــا تولیدات خود را افزایش 
می دهند و وضع منطقی تر خواهد شد؛ 
اما اگر قیمت ها نشکند و حاشیه بازار 
بماند و تولید خودروسازی بالا نرود، 
مردم قطعا مســئله پیدا خواهند کرد. 
هرچه عرضه از محل تولید داخلی و 
واردات افزایــش یابد، به همان میزان 

هم قیمت ها می شکند.
این عضو کمیســیون صنایع با 
حیاتی قلمداد کــردن نقش حمایت 
دولت در افزایش تولید، گفت: دولت 
باید باعث شــود تولید افزایش یابد و 
در بخــش واردات زودتر ورود کند. 
قطعا اگر اولین محموله وارد شــود، 
بخشــی از این افزایــش قیمت ها و 
حاشیه قیمت ها خواهد شکست زیرا 
بخشی از افزایش قیمت ها در حاشیه 

بازار روانی است. 
این مســئله ناشــی از آن است 
که مردم نمی داننــد خودرویی وارد 
می شــود یا باید بــا همین وضعیت 
بســازند؛ در حالی کــه اگر وضعیت 
کنونی شکسته شود، قطعا مردم و بازار 

هم عکس العمل نشان خواهند داد.

بخشی از افزایش قیمت ها روانی است؛

تعیین تعرفه ۲۰ درصدی برای واردات 
خودروهای زیر ۱۰ هزار دلاری

عضو کمیسیون صنایع مجلس اظهار داشت: تعرفه های واردات هم مثل گذشته است اما برای خودروهای 
زیر 10 هزار دلار، تعرفه های گمرکی ورودی زیر 20 درصد است که این موضوع تسهیل بخشی در زمینه واردات است 

چون بهای تمام شده محصول کمتر شده و به نفع قشر متوسط و پایین است.

 
گروه اقتصادی - یک کارشناس 
صنعت هوانوردی با اشاره به پیشنهاد 
شــرکت فرودگاه ها مبنی بر افزایش 
عــوارض فرودگاهی بــه پنج درصد 
بلیت پروازهــای داخلی، گفت که با 
این طــرح،  به ازای هــر یک میلیون 
تومان نرخ بلیت، مسافر باید ۱4۰ هزار 
تومان بپردازد کــه نتیجه آن کوچک 
شــدن حجم بازار و افزایش نقدینگی 
تحت کنترل ایرلاین هاست. حمیدرضا 
سیدی-مدیرعامل شرکت فرودگاه ها 
و ناوبــری هوایی ایــران- به تازگی با 
بیان اینکه هزینه عوارض فرودگاهی 
در پروازهــای داخلــی روی بلیــت 
هواپیمــا ۷۰۰۰ تومان و در پروازهای 
خارجی ۳۵ هزار تومان است، از ارائه 
پیشــنهاد این شــرکت برای افزایش 
عــوارض فرودگاهی بــه پنج درصد 
بلیت پروازهای داخلی و هفت درصد 
قیمــت بلیت پروازهــای خارجی به 
هیئت دولت خبر داد.وی با بیان اینکه 
عوارض فرودگاهی هفت سال بدون 
تغییــر بوده؛ ولی قیمت بلیت پروازها 
چند بار افزایش داشته است، گفت که 
تا کنون چندین بار درخواست افزایش 
هزینــه عــوارض فرودگاهی روی 
بلیت هواپیما داده ایم. آخرین افزایش 
عوارض فرودگاهی در سال 94 بوده و 
تاکنون با وجود پیشنهادهای ارائه شده 
افزایش نداشته که این افزایش قیمت، 
امسال در کمیسیون اقتصادی مجلس به 

تصویب رسیده است.
شــرکت فرودگاه هــا و ناوبری 
هوایی ایران مدعی است نرخ عوارض 

فرودگاهــی در حالی از هفت ســال 
گذشــته بدون تغییر مانده اســت که 
قیمت های بلیــت هواپیما طی چند 
نوبت افزایش یافته اســت. علاوه بر 
این با توجه به اینکه بخشی از خدمات 
به مســافران هوایــی در ترمینال های 
فرودگاهی داده می شود، و هزینه های 
نگهــداری از فرودگاه هــا با توجه به 
افزایش قیمت ها، بالا رفته است، به نظر 
می رســد باید نقطه پایانی بر این عدم 
تغییر گذاشت و برای ارتقای خدمات 
فرودگاهی به مسافران، تعرفه آن را نیز 

افزایش داد.
عــوارض  تغییر  ریشــه 
در خصــوص رشــد اقتصــاد 

فرودگاه هاست
در ایــن زمینــه آرمــان بیات 
-کارشــناس صنعت هوانوردی- با 
بیان اینکه ریشــه تغییــر عوارض در 
خصوص رشــد اقتصــاد فرودگاه ها 
اســت، گفت: نزدیک بــه ۷۰ درصد 
اقتصاد شــرکت فرودگاه ها و ناوبری 
هوایی کشــور به پروازهای ترانزیتی 
عبوری از فضای ایران وابســته است، 
از ۳۰ درصد باقی مانده، نزدیک به ۲۰ 
درصد به عوارض مسافری از ماده ۸۷ 
و ۶۳ قانــون وصول برخی درآمدهای 
دولت و باقی آن نیــز به  اجاره اماکن 
ارتبــاط دارد. ماده ۶۳ مربوط به بخش 
ارائه سرویس های فرودگاهی و ناوبری 
هوایی است. به این معنی اگر هواپیمایی 
در یک فرودگاه نشســت و برخاست 
می کنــد یــا تســهیلات فرودگاهی 
دریافت و هواپیمایی پارک می شــود، 

صورت حســاب  آن منطبــق با گروه 
فرودگاهی، به استناد شیوه محاسباتی 
قیدشــده در آئین نامه اجرایی ماده ۶۳ 
قانون وصول برخی درآمدهای دولت، 

محاسبه و اخذ می شود.  
وی ادامــه داد: موضوع ماده ۸۷ 
از همین این قانون، به بحث عوارض 
مســافر اشــاره کرده کــه عوارض 
پروازهای داخلی تــا ۷۰۰۰ تومان به 
ازای هر بلیت صادره تعیین شده و این 
عوارض پس از اعمال 9 درصد مالیات 
بــر ارزش افزوده، بــر نرخ پایه بلیت 
افزوده و توســط مصرف کننده نهایی 
یا همان مسافرین، پرداخت می شود. 
پیشتر، مطابق با ماده 4۶ قانون مالیات 
بر ارزش افزوده، پنج درصد عوارض 
شهرداری و عطف به اساسنامه هلال 
احمــر، یک درصد عوارض برای این 
نهاد، نســبت به نرخ پایــه پرداخت 
می شد و اضافه بر آن نرخ ثابت ۱۰۰۰ 
تومانــی برای نظارت بر ایمنی بود که 
توسط بود سازمان هواپیمایی کشوری 

دریافت می شد.
این کارشناس صنعت هوانوردی 
خاطرنشــان کرد: با تغییرات موضوع 
قانون مالیات بر ارزش افزوده که سال 
گذشته ابلاغ شــد، پنج و یک درصد 
قبلی حــذف و نهایتا 9 درصد مالیات 
بــر ارزش افزوده روی نرخ پایه بلیت 
در نظر گرفته شد و علاوه بر آن ۷۰۰۰ 

تومان عوارض مسافری و ۳۰۰۰ تومان 
عوارض نظارت بــر ایمنی به عنوان 
ســهم شــرکت فرودگاه ها و سازمان 
هواپیمایی کشوری محاسبه شد. این 
9 درصــد و ۱۰ هزار تومان )مجموع 
عوارض مســافر و نظارت بر ایمنی( 
توسط مســافر پرداخت شده و روی 
نرخ پایه بلیت هواپیما که شرکت های 
هواپیمایــی وصــول می کنند، اعمال 
می شود که البته پرداخت آن به دولت 
توســط ایرلاین ها هم ممکن است در 
زمان بندی مشــخص انجام نشــود، 
کمااینکه ایرلاین ها در حال حاضر به 

دولت بدهکار هستند.
برای توســعه فرودگاه ها 
و ســامانه های ناوبــری، بــه 

سرمایه گذاری نیاز داریم
بیــات با بیــان اینکــه افزایش 
عوارض مســافری، ناظر بر مدیریت 
اقتصادی شرکت فرودگاه ها و ناوبری 
هوایی ایران اســت که بتوان سهم ۷۰ 
درصدی ناشــی از پروازهای عبوری 
و وابســتگی به درآمدهای ارزی را کم 
کــرد، افزود: در حال حاضر ما اقتصاد 
فرودگاهی نداریم و اقتصادمان بر پایه 
ناوبری هوایــی و پروازهای عبوری 
اســت، هزینه جاری فرودگاه هایمان 
هم بالاست که نیاز به بازنگری دارد و 
از طرفی برای توسعه این فرودگاه ها و 
نگهداری و توسعه سامانه های ناوبری 

به سرمایه گذاری نیاز داریم، که کاملا 
از محــل درآمدهای ارزی شــرکت  

فرودگاه ها تامین می شود.
وی خاطرنشان کرد: درآمدهای 
ترانزیتی ناشی از پروازهای عبوری از 
آســمان ایران، مانند نفت، منابع ملی و 
بهتر اســت این درآمدهای ارزی، در 
حوزه زیربنایــی صنعت حمل ونقل 
هوایی و نه صرفا فرودگاهی و ناوبری 
هزینه شــود. در واقع امروز این منابع 
ســرمایه ای به جای امــور زیربنایی 
صنعت، عمدتا در مصــارف جاری 
فرودگاهی هزینه می شود. لذا از منظر 
مدیریت کلان باید سهم وابستگی به 
درآمدهای ارزی ناوبری هوایی کاهش 
و دیگر فرصت های اقتصاد فرودگاهی، 
از جمله عوارض مســافری را تقویت 
و بسترســازی جهت شــکل گیری 
در  هوانــوردی  کســب وکارهای 
فرودگاه ها را توســعه دهیم. این اقدام 
در دوره مدیریت پیشــین شــرکت 
فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران آغاز 
و فرآیند اخذ مصوبات آن در معاونت 
برنامه ریــزی وزارت راه و ســازمان 
برنامه طی شده و در کمیسیون فرعی 
اقتصادی هیات دولت در حال بررسی 
کارشناســی اســت و باید درباره آن 

تصمیم گیری شود.
این کارشــناس صنعت هوایی 
درباره پیشنهاد افزایش تا پنج درصدی 

عوارض مسافری در پروازهای داخلی 
توضیح داد: پنج درصد عوارض نرخ 
پایــه، یعنی اگر بلیت ۱۰۰ هزار تومان 
باشــد، ۵۰۰۰ تومان و اگر بلیت یک 
میلیون تومان باشــد، ۵۰ هزار تومان، 
عوارض مســافری دریافت می شود؛ 
یعنــی به صورت شــناور خواهد بود 
و فرصتــی وجود دارد که شــرکت  
فرودگاه هــا درآمدهایــش را از محل 
وصول موضوع مــاده ۸۷ که ناظر بر 
عوارض مســافر است، افزایش دهد. 
در آن صورت دیگر مصرف هزینه ها، 
وابستگی حداکثری به درآمدهای ارزی 
ناشــی از پروازهای عبوری نخواهد 
داشت. بخشــی از هزینه های جاری 
شــرکت فرودگاه هــا از محل همین 
عوارض مسافر تامین می شود، بنابراین 
فرصتی خواهد بود که درآمدهای ارزی 
با تصمیم دولت و به عنوان سود سهام 
شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی 
ایران، به مسائل زیرساختی بخش حمل 
و نقل هوایی هدایت شود و توسعه را 

به ارمغان بیاورد.
بیات بــا بیان اینکــه این اتفاق 
منجر به رشد منابع  شرکت فرودگاه ها 
می شود، افزود: اما مشکل دیگر در نرخ 
بهای تمام شده ی بلیت پرواز است که 
افزایش یافته و توسط مسافر پرداخت 
می شــود. در واقــع ایرلاین ها باید 9 
درصد نرخ پایه بلیت را به عنوان مالیات 

بر ارزش افزوده و پنج درصد عوارض 
مســافری را به صورت امانت از مردم 
بگیرد و به شرکت فرودگاه های کشور 
پرداخت کند که این موضوع موجب 
افزایش نرخ پرداختی توســط  مسافر 
است و لذا افزایش نرخ، کوچک  شدن 
حجم بازار حمل ونقل هوایی کشور را 

به همراه دارد.
کوچک شــدن حجم بازار، 
کاهش درآمد ایرلاین ها را در پی 

دارد
وی توضیــح داد: با طرح جدید 
ارائه شده، به ازای هر یک میلیون تومان 
نرخ بلیت، مسافر باید ۱4 درصد یا ۱4۰ 
هزار تومان پرداخت کند که شــامل 9 
درصــد مالیات بر ارزش افزوده و پنج 
درصد برای موضوع ماده ۸۷ عوارض 
مسافر و نتیجه آن کوچک شدن حجم 
بازار و افزایش نقدینگی تحت کنترل 
ایرلاین هاست و با کوچک شدن حجم 
بازار و کاهش تعداد مشــتری، درآمد 
متصدیان حمل ونقل هوایی، چه بخش 
ایرلاین ها و چه بخش فرودگاهی کم 
خواهد شد و ممکن است آسیب خود 
را با فشــار عمومی بــرای نرخ بلیت 
هواپیما نشــان دهد. اما اگر شــرکت 
فرودگاه هــا، این پنــج درصد را به دو 
درصــد تبدیل کند، ضمن جبران خلا 
عدم تغییر میزان عوارض در هفت سال 
اخیر، مانع از فشار اقتصادی مضاعف 
بر پیکره حمــل و نقل هوایی خواهد 
شد، زیرا میانگین نرخ بهای حمل ونقل 
هوایــی در ایران حــدود یک میلیون 
تومان اســت و دو درصــد آن معادل 

۲۰ هزار تومان و ســه برابر نرخ ۷۰۰۰ 
تومانی فعلی اســت. این کارشــناس 
صنعت هوایی اظهــار کرد: البته ایراد 
دیگری که به این طرح می توان گرفت، 
نحوه محاســبه آن بــه روش تعیین 
درصدی از نرخ  پایه بلیت اســت. در 
حقیقت با توجه به نرخ شناور و متغیر، 
امکان و مکانیزم محاســبه درصدی از 
نرخ شناور بلیت سلب خواهد شد. در 
واقع با توجه به قیمت بلیت متغییر در 
زمان های مختلف، مرجع تشــخیص 
این عدد از میزان مســافر حمل شــده 
ایرلاین ها، جای ســوال دارد. اگر این 
عدد ثابت باشد، می توان با داشتن تعداد 
مسافر، عوارض فرودگاهی را به راحتی 

محاسبه کرد. 
بیــات ادامه داد: امــا در حالت 
عوارض درصــدی، اینکه بخواهیم 
محاســبه کنیم نرخ بلیت چه عددی 
بوده و شــرکت فرودگاه ها برای اینکه 
بدانــد آن ایرلاین در آن مقطع زمانی، 
بلیت را به چه میزان فروخته اســت، 
ضمــن ایجــاد فشــار کاری، باید از 
داده هــای عملیاتی از جمله مســافر 
حمل شــده، بلیت صادرشده و دیگر 
داده های مالی شرکت های هواپیمایی، 
مطلع باشد که بتواند درصد مورد نظر 
از نرخ پایه بلیت را وصول کند که این 
امر، بــدون طراحی مکانیزم کنترلی یا 
وصول عوارض در زمان صدور بلیت 
و تراکنش مالی خرید آن، می تواند در 
آینده منجر به فساد در محاسبات شده 
یا تضییع حقوق بیت المال را به همراه 

داشته باشد.

کارشناس صنعت هوانوردی پاسخ داد:

افزایش عوارض فرودگاهی پروازهای داخلی چه نتایجی دارد؟

 من از این موضوع مطلع نیســتم و اعلام شده که زیرســاخت ها فرام شده که این فراهم 
شــدن زیرساخت ها و ایجاد شفافیت در مجموع خوب است و نظر ما در گذشته نیز همین 
بود که بخشــی از خودروها در بورس عرضه شــود، منتهی در حال حاضر چون عرضه 
و یا همان تولید ما کمتر از تقاضا اســت، عملا فلســفه بورس در آن جا اعمال نمی شــود 
چون بورس برای این اســت که رقابتی در آن شــکل بگیرد و قیمت ها تعدیل پیدا کند اما 
چون به میــزان مورد نیاز عرضه نمی کنیم، به نفع عرضه کننده می شــود، نه خریدار.

بررسی وضعیت آب شرق هرمزگان در نشست مشترک مدیرعامل آبفا با رئیس مجمع نمایندگان استان هرمزگان؛

امیدوار به پایداری وضعیت آب سیریک هستیم

ایران به کویت گاز صادر می کند؟

فرصت جدید برای توسعه میدان گازی آرش
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